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Odpověď Ministerstva zdravotnictví (MZD) na žádost o informaci dle  
zákona č.106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších 
předpisů 

 

Vážená paní, 

k Vaší žádosti o poskytnutí informací dle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 

k informacím, ve znění pozdějších předpisů, doručené Ministerstvu zdravotnictví dne 21. 

srpna 2025, evidované pod č.j. xxx, kterou jste vznesla níže uvedené dotazy: 

1. Jaký je právní status látky iboga a jejích jednotlivých alkaloidů v České republice? 

Tyto látky nejsou uvedené v přílohách nařízení vlády o seznamech návykových 

látek. Jaké povinnosti tedy vyplývají z hlediska držení, užívání, dovozu, vývozu, 

distribuce, výroby a podávání? 

2. Spadá látka iboga pod dikci § 130 odst. 1 trestního zákoníku, tedy může být tato 

látka pro účely trestního řízení považována za způsobilou nepříznivě ovlivnit 

psychiku člověka nebo jeho ovládací nebo rozpoznávací schopnosti nebo 

sociální chování, nebo je v tomto ohledu nezávadná? 

3. Může být látka iboga považována za návykovou látku ve smyslu § 287 odst. 1 

trestního zákoníku, „kdo svádí jiného ke zneužívání jiné návykové látky než 

alkoholu nebo psychomodulační látky nebo ho v tom podporuje anebo kdo 

zneužívání takové látky jinak podněcuje nebo šíří“? 

4. Lze s látkou v České republice volně nakládat, či je k tomu třeba získat povolení? 

Existují případně oblasti jako například výzkum nebo léčba, v nichž by byl tento 

režim odlišný? 

5. S tímto souvisí i můj poslední dotaz, je v České republice přípustná propagace či 

reklama na tzv. ibogovou léčbu, nebo by šlo o zakázanou reklamu podle právních 

předpisů upravujících reklamu na léčivé přípravky či návykové látky? 

Uvádím následující: 

Ad 1) 

Rostlina Iboga ani aktivní látka Ibogain nejsou na žádném seznamu nařízení vlády  

č. 463/2013 Sb., o seznamech návykových látek ve znění pozdějších předpisů a ani na 

seznamu nařízení vlády č. 11/2025 Sb., o seznamu zařazených psychoaktivních látek. 

Na tuto látku tedy nedopadají žádná režimová opatření zákona č. 167/1998 Sb.,  

o návykových látkách a o změně některých dalších zákonů ve znění pozdějších předpisů 

Ad 2) 

K této otázce není MZ kompetentní se vyjadřovat a nespadá do jeho gesce. 
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Ad 3) 

K této otázce není MZ kompetentní se vyjadřovat a nespadá do jeho gesce 

Ad 4) 

Z pohledu MZD platí odpověď v bodě 1 

Ad 5) 

K této otázce by bylo vhodné se obrátit na Státní ústav pro kontrolu léčiv, který řeší 

přestupky na poli porušení v oblastí léčiv. Vzhledem k tomu, že látka není klasifikována 

jako návyková látka ve smyslu zákona č. 167/1998 Sb. nevztahují se na ni povinnosti 

omezení reklamy plynoucí z tohoto zákona. 


